



တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါ

လါယနူၤအါရံၤ ၂၀၁၁.၂၀၂၀နံၣ် / KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်-19-83-11

ဒုပျါယာ် တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါ: တၢ်ဖီၣ်ဆူၣ်မၤတရီၤတပါဖိသၣ်ဒီး တၢ်မၤပယွဲၤလၢဟံၣ်ပူၤဃီပူၤဖဲနီၣ်တကီၢ်ကီၢ်ဆၣ်, ၂၀၁၀နံၣ်တုၤ ၂၀၁၉နံၣ်

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါတဘျီအံၤဟံၣ်ဖျါဝဲ ဝဲ ၂၀၁၀နံၣ်ပိာ်မုၢ်ဖိသၣ် ၁၃နံၣ်တကၤဘၣ်တၢ်ဖီၣ်ဆူၣ်အိၤလၢအပၢ်လၢကီၢ်ကီၢ်တၢ်တဲာ် ပူၤဝံၤအလီၢ်ခံအပၢ်က့ၤလီၤကိးက့ၤအိၤလၢဂ့ၢ်ရၤမတံးဒီးက---သဝိ, လၢၤသီမိၤကရူၢ်, နီၣ်တကီၢ်ကီၢ်ဆၣ်, ဒုပျါယာ်ကီၢ်ရူၣ်တုၤလၢ လါဖဲးပထုဘၣ် ၂၀၁၉နံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဆၢကတီၢ်ဝဲန့ၣ်အဖၤမ့ၢ် အဝဲဘၣ် တၢ်တဲာ်ပျါတဲာ်ဖဲးအိၤ တပယုာ်ယီၤဒီး ဘၣ်တၢ်မၤဖီၣ်ဆူၣ်မၤတရီၤ တပါအိၤလၢဘၣ်ယး မုၢ်ခါသ့ၣ်ထံတၢ်ရူၤလိာ်ဒီးနီၣ်ခိတၢ်မၤပယွဲၤသ့ၣ်တဖၣ်ဝဲတၢ်ဆၢကတီၢ်အံၤအတီၢ်ပူၤဒီးအထီၣ်ဖိဝဲဒၣ် ဖိခါခံဂၤ န့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တကၤအံၤရဲၣ်က့ၤဟံၣ်ယာ်ဝဲလၢကယုာ်ပူၤဖျဲးအသးလၢလါဖဲးပထုဘၣ် ၂၀၁၉နံၣ်အပူၤ, ဒီးအခဲအံၤအဝဲအိၣ် လၢကီၢ်ကီၢ်တၢ်တဲာ် ယုာ်ဒီး အဖိခါတဖၣ် န့ၣ်လီၤ. ပုၤမၤကမၢ်တၢ်တကၤန့ၣ် ကညီဒိကလုာ်စၢဖျိၣ် ကရၢဖီၣ်န့ၣ်အိၤဒီး ခဲအံၤအိၣ်ခိးဝဲဒၣ် တၢ်စံၣ်ညီၣ်ဆၢတဲာ်လၢကညီဒိကလုာ်စၢဖျိၣ်ကရၢဖီၣ်ညီၣ်ကီၢ်ဘျီန့ၣ်လီၤ.

(၁) တပတီၢ်-တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲး

တၢ်ကဲထီၣ်သးအကလုာ်	တၢ်ဖီၣ်ဆူၣ်မၤတရီၤတပါဖိသၣ်ဒီးတၢ်မၤပယွဲၤလၢဟံၣ်ပူၤဃီပူၤ
တၢ်ကဲထီၣ်သးမုၢ်နံၣ်မုၢ်သီ	၂၀၁၀နံၣ်တုၤ ၂၀၁၉နံၣ်
တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်လီၤတၢ်က့ၤ (သဝိ, ကရူၢ်, ကီၢ်ဆၣ်, ကီၢ်ရူၣ်)	က---သဝိ, လၢၤသီမိၤကရူၢ်, နီၣ်တကီၢ်ကီၢ်ဆၣ်, ဒုပျါယာ်ကီၢ်ရူၣ်

ပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တကၤအဂ့ၢ်အကျိၤ	
မံၤ	နီၣ်န---
သးနံၣ်	၂၂
မုၢ် ခွါ	မုၢ်
ကလုာ်	ကညီ
ဟံၣ်ဖိဃီဖိအိၣ် တအိၣ်	တအိၣ်
တၢ်ဘျီတၢ်ဘါ	ခရံၣ်ဖိ
အိၣ်ဆိးပူၤသဝိ	က---သဝိ, လၢၤသီမိၤကရူၢ်, နီၣ်တကီၢ်ကီၢ်ဆၣ်, ဒုပျါယာ်ကီၢ်ရူၣ်

ပုၤလၢအမၤအပယွဲၤတၢ်တကၤအဂ့ၢ်အကျိၤ		
မံၤ	တၢ်ဖဲးတၢ်မၤ	သဝိ
အုအိၤမု	-	က---သဝိ, လၢၤသီမိၤကရူၢ်, နီၣ်တကီၢ်ကီၢ်ဆၣ်, ဒုပျါယာ်ကီၢ်ရူၣ်



ဘၣ်)န့ၣ်လီၤ. ပှၤလၢအဟံၣ်ဃၢသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် အသးကညီဘၣ်အီၤခိဖျိလၢ အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ဒီး အဝဲသ့ၣ်ဂ့ၢ်ကျဲး စးယုကျဲလၢအဂီၢ်လၢအကပူဖျဲးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ဖဲ အဝဲက့ၤတုၤဆူဟံၣ်န့ၣ်, အပၢ်မၤအၢ်အီၤနးနးကလဲၣ် လီၤ.အပၢ်ချ့ၣ်လီၤပၢ်န့ၣ်အီၤတၢ်ပူၤလၢကချ့ၣ်လီၤလၢအမ့ၤလဲၤဟးလၢပှၤလၢအဟံၣ်ဃၢတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲလါမ့ၤ ၂၀၁၉န့ၣ်န့ၣ်, အဝဲတဲဘၣ်ပှၤလၢအဟံၣ်ဃၢနီၢ်ဟ---လၢအတၢ်အိၣ်သးန့ၣ်လီၤ. ပှၤလၢအတဲဘၣ်ဝဲတ ဂၤန့ၣ် လဲၤတဲဘၣ်ဝဲ သဝီဖိလၢအလဲၤထီၣ်ဘၣ်ဝဲ န့ၣ်သဝီတၢ်ထံၣ်လိာ်တၢ်ပိၣ်သကိး ပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခဲးယၢ်ဒီး တၢ် သ့ၣ်ထီၣ်န့ၣ်သဝီအကံၢ်အစီတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲးဒီး ဘၣ်တၢ်ယုထၢထီၣ်အီၤ ခၢ်စးလၢ ကဒးသ့ၣ်ညါ မ့တမ့ၢ် တီၣ်ထီၣ် တၢ်မၤဘၣ်ဒီးဘၣ်ထံးပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခဲးယၢ်လၢသဝီပူၤတဖၣ်ဆူ ဟီၣ်ကဝီပှၤ ဘၣ်မူဘၣ်ဒါတဖၣ် အအိၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ကဲထီၣ်သးတခါအံၤန့ၣ် ဘၣ်တၢ်တီၣ်ထီၣ်အီၤဆူ ကညီပိာ်မုၢ် ကရၢအအိၣ်ဖဲ လါအီၤကူး ဂ့ၤ, ၂၀၁၉န့ၣ် န့ၣ်လီၤ.

ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဂၤအံၤန့ၣ် ဃုာ်ပူၤဖျဲးဘၣ်အသးဒီး လဲၤအိၣ်ဘၣ်ဝဲဒၣ်လၢ၀---ဘၣ်ကိဘၣ်ခဲဒဲကဝီ (ကီၢ်ကီၣ် တဲၣ်)ဖဲလါစးပထုဘၣ် ၂၀၁၉န့ၣ်, ဖဲအပၢ်လဲၤဝဲဒၣ်လၢသဝီအဂၤတဖျၢၣ်န့ၣ်လီၤ. ပိာ်မုၢ်ဖိန့ၣ်မုၢ်လါဝဲလၢပှၤဘၣ် မူ ဘၣ်ဒါသ့ၣ်တဖၣ် ကဟံးန့ၣ်ဝဲဂ့ၢ်ဝီလၢအဂီၢ် ဖဲအကစၢ်မ့တအိၣ်ဘၣ်နၢ်သက့လီၤ. ကညီပိာ်မုၢ်ကရၢတဲဘၣ် ဝဲ ကညီဂ့ၢ်ဝီခဲးယၢ်ကရၢဘၣ်ဃးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤဒီး တၢ်ကရၢကရိခဲဖုအံၤ တီၣ်ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်ဆူ နိၣ်တကီၢ်ဆၣ်ကညီဒီး ကလုာ်စၢ်ဖျိၣ်ကရၢဒီးန့ၣ်ပှၤယၢ်ကီၢ်ရၢၣ် ကညီဒီးကလုာ်စၢ်ဖျိၣ်ကရၢဖဲ လါအီၤကထိဘၣ် ၁၀သီ, ၂၀၁၉န့ၣ် န့ၣ်လီၤ. တချုးလၢတီၣ်ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်ဒီးဘၣ်န့ၣ်, ကညီဂ့ၢ်ဝီခဲးယၢ်ကရၢပျီပှၤပှၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ်ယုသ့ၣ်ညါက့ၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ လီၤတၢ်ဒ်တၢ်တဲဖျါပၢ်ဝဲယုာ်ဒီးတၢ်ထံၣ်လိာ်သံကွၢ်ဝဲပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဂၤန့ၣ်လီၤ.

ပှၤမၤကမၢ်တၢ်တဂၤအံၤဘၣ်ထီၣ်ကီၢ်မ့ၢ်လၢန့ၣ်ပှၤယၢ်ကီၢ်ရၢၣ် ကညီဒီးကလုာ်စၢ်ဖျိၣ်ကရၢကီၢ်ဘျီၣ်ဒီး အဝဲအိၣ်ခိး ဝဲဒၣ်တၢ်စံၣ်ညီၣ်ဆၢတဲာ်လၢ ကညီဒီးကလုာ်စၢ်ဖျိၣ်ကရၢ တၢ်ဒုးယၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ပှၤတူၢ်ဘၣ် တဂၤအံၤ အိၣ်ဝဲဒၣ် လၢ၀---ဘၣ်ကိဘၣ်ခဲဒဲကဝီယုာ်ဒီးအဖိခဲၤခဲၤန့ၣ်လီၤ. ကညီပိာ်မုၢ်ကရၢဟ့ၣ်အီၤတၢ်အိၣ်တၢ်အီၤ, တၢ်ကူတၢ် သိးဒီးတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့, တၢ်ကွၢ်ထွဲဒီး အဝဲဒိန့ၣ်ဘၣ်စ့ၢ်ကိးဝဲသ့ၣ်, ဝၣ် ဒီးလၢသ့ၣ်တဖၣ်လၢ ဒဲကဝီခိၣ်နၢ် သ့ၣ်တဖၣ်အအိၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲဘၣ်ယိၣ်ဝဲဒၣ်လၢပှၤမၤကမၢ်တၢ်တဂၤ အံၤအမ့ထူၣ်ဖျဲးန့ၣ် ကလဲၤမၤကီၢ်မၤခဲဝဲအ ကစၢ်ဒီးအမိာ်န့ၣ်လီၤ.

**(၄)ပတီၢ်တပတီၢ်-တၢ်ယုန့ၣ်အခွဲး**

**မ့ၢ်ပှၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဖၣ် ဟ့ၣ်ပှၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢပကသုတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတခါအံၤဖါ, ဟ့ၣ်ပှၤတၢ်ခွဲး တၢ်ယၢ်လၢပကသုတၢ်ဂ့ၢ်အံၤလၢကျဲးလဲၣ်.**

ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဂၤအံၤဟ့ၣ်ဝဲကညီဂ့ၢ်ဝီခဲးယၢ်ကရၢလၢကသုဝဲတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲအဲၣ်ဒီးဝဲတၢ်တီတၢ် တြၢ်ဒီးကပူၤဖျဲးလၢတၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲအပူၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲအဲၣ်ဒီးဝဲတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢဒီးတၢ်ကွၢ်ထွဲန့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂၢၤတဘျီအံၤ ဘၣ်တၢ်ဒိၣ်န့ၢ်အိၤဖဲ လၢဒိၣ်စ့ဘၣ်  
 ၉သီ, ၂၀၁၉နံၣ်လဲၤက---သဝီ, လၢသီမိၤကရူၢ်, နိၣ်  
 တကီၢ်ဆၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂၢၤတဘျီအံၤ ဟ်  
 ဖျါထီၣ်ဝဲ နီၢ်န---အဟံၣ်လၢ နီၢ်န---ဘၣ်  
 အိၣ်ဝဲလၢတၢ်က့ၤကိးအိၤဆူသဝီဝံၤအလီၢ်ခဲန့ၣ်လီၤ.

[Photo: KHRG]

တၢ်ဂၢၤတဘျီအံၤ ဘၣ်တၢ်ဒိၣ်န့ၢ်အိၤဖဲ လၢယနူၤအါရံၤ  
 ၂သီ, ၂၀၂၀နံၣ် လဲၤဝ---ဘၣ် ကီၢ်ဘၣ်ခဲ ဒဲကဝီၤလၢ  
 ကီၢ်က့ၢ်တဲာ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂၢၤတဘျီအံၤဟ်ဖျါထီၣ်ဝဲ  
 နီၢ်န---အဟံၣ်လၢအအိၣ်ဝဲဒီးအဖိခွါခဲကန့ၣ်လီၤ.

[Photo: KHRG]